
 

Příloha č. 1 – Rozhovor s liz.iur. Kim Mauerhofer 

 

Téma: Obhájce v trestním řízení ve Švýcarsku 

Telefonní rozhovor s liz. iur. Kim Mauerhofer,  advokátkou v Curychu zaměřující se 

na trestní právo. 

Frankenberg/ Sa., SRN a Curych, Švýcarsko: 3. 12. 2018 

 

Vážená paní Mauerhofer, nejprve děkuji za Váš čas a ochotu poskytnout tento 

rozhovor. Prosím nejprve mi řekněte něco o sobě. Pokud vím, pracovala jste jeden 

čas i v České republice?  

Ano to je pravda. Od roku 2011 mám vlastní advokátní praxi se zaměřením na trestní právo 

v Curychu. V české republice jsem byla v roce 2015 na stáži v kanceláři PRK Partners, kde 

jsem se podílela na trestních kauzách, které měli co dočiněné se Švýcarskem.  

Jaký je podle Vás ten  největší přínos nového StPO ve Švýcarsku? 

Určitě Advokát první hodiny. Podle mě je to naprostý základ demokratického státu a je 

nutností umožnit obviněnému poradit se s advokátem již před prvním výslechem. Téměř 

vždy se totiž stane, že v přítomnosti obhájce se vyšetřovatelé chovají úplně jinak. Ne že by 

se předtím chovali nezákonně, ale v takovýchto situacích stačí i jiný tón hlasu, aby to na 

obviněného mělo účinek. Někdy klientovi tvrdí, že ještě nemají žádné podklady k případu, 

protože chtějí nejdříve informace zjistit od něj. Na základě toho si mnohdy klienti zbytečně 

vymýšlejí ve výpovědi, což pak vede k zamotáváním do lží a k jeho nevěrohodnosti. 

 

 

 

Radíte někdy svým klientům, aby využili svého práva nevypovídat? 



Ano, pokud je případ složitý, jsou v něm nějaké nejasnosti a já se nedokáži během té chvíle 

plně zorientovat, raději radím mlčet, neboť tím se v takové situaci nenapáchají žádné 

škody.  

Považujete toto právo za zdržovací taktiku? 

Rozhodně ne. Pokud mi zákon takové chování umožňuje, nevidím důvod proč ho nevyužít. 

Kde byste tedy viděla problémy nového StPO? 

Domnívám se, že aktuálně největší slabinou celého trestního řízení je formulování poučení 

o právech obviněného. Oficiální psaný text totiž mnohdy bývají pouze nic neříkající věty s 

odkazy na zákonná ustanovení, které je logicky nutné následně ústně vysvětlit. A v takovém 

případě závisí na tom, jaký vyšetřovatel výslech vede. Jsou policisti, kteří opravdu 

důkladně vysvětlují veškerá práva obviněnému, především pokud se jedná o cizince. 

Setkala jsem se ale i již s takovými, ze kterých je patrná neochota cokoliv vysvětlovat a 

snaha přesvědčit klienta, že advokát v jeho případě není potřeba a naopak by byl brán jako 

přitěžující okolnost.  

Máte nějaký názor, jak by se daná věc dala vyřešit? 

Myslím, že by se alespoň v rámci kantonů dalo shodnout na oficiálním textu, který by daná 

práva dostatečně vysvětloval sám o sobě.  

Ještě někde vidí úskalí? 

Ano v rámci práva obhájce účastnit se dalších výslechů, hlavně jiných obviněných. 

Vyšetřovatele to neradi vidí, nemohou pak s informacemi z výslechu nakládat dle vlastního 

uvážení a použít je při výsleších ostatních obviněných. Většinou to řeší způsobem, že 

neposkytují součinnost v rámci domlouvání termínu výslechu a nesnaží se obhájcům vyjít 

vstříc. 

Většinu z těchto problémů sice vyřeší přítomný obhájce, ale stejně by bylo lepší mít to lépe 

upraveno v zákoně. 

Jak byste hodnotila Pikett Strafverteidigung? 

Je to skvělý systém právě v souvislosti s tím advokátem první hodiny. 

Opravdu umožňuje zajistit obhájce v jakoukoliv hodinu. V Curychu to funguje tak, že máme 

systém, ve kterém se jednou za měsíc v 22.00 můžeme přihlásit na tu Pikettdienst. Vybereme 



si sami jaký den a kolikrát chceme. Většinou to ale bývá velmi rychle plné, tak do pěti 

minut. Ta samotná pikettdienst trvá 48 hodin a je na ní cca 5-10 advokátů, podle toho, jaký 

den.  

Kde je možné Pikettdienst vykonávat? 

Vždy jen v kantonu, kde máte sídlo podnikání. Já třeba bydlím v Bernu, což je 1,5 hodiny 

od Curychu a především jiný kanton a tam už moje pikettdienst nedosáhne.   

Jak je taková Pikettdienst placená? 

Pokud si Vás zavolá osoba, které nebyla navíc přiznána bezplatná obhajoba, tak 

standardně dle smluvní odměny. Ale pokud má náklady hradit stát, tak pak je to horší. 

Odměna se pohybuje okolo 220 švycarských franků za hodinu, vzhledem však k vysokým 

nákladům na žití ve Švýcarsku je to velmi nízká částka. 

Velice Vám děkuji za rozhovor. 

 


